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ادامه از صفحه 4خبر

مخالف برجام
جانشین عراقچی شد

در هــر حال، تا چند ماه اول دولت رئیســی و نیز 
تسلط اصولگرایان بر دیگر نهادها، همچنان گوش ها 
تیز جایگاه جدید جلیلــی خواهد بود؛ جایگاهی که 
اگر به او داده نشود، خود تصمیمی معنادار ازسوی 

اصولگرایان ساکن قدرت خواهد بود.
اما باقری کنی را می توان از نگاهی اولین امتیاز 
تیم رئیســی به تیم جلیلی دانست. باقری کنی، یار 
قدیمی جلیلی از بیش از یک دهه پیش بوده است 
و چه در مذاکره هســته ای، چــه در دوران دبیری 
شــورای عالی امنیت ملی جلیلی و چه زمانی که 
جلیلی معاونت وزارت خارجه را بر عهده داشت، 
در کنار او بوده است. در شورای عالی امنیت ملی، 
باقری کنی، معاون سیاســت خارجی و بین الملل 
جلیلــی بــود و در دورانی کــه معاونــت اروپا و 
آمریکای وزارت خارجه را داشــت، مدیرکل اروپای 

شمالی و مرکزی این نهاد بود.
سعید جلیلی درواقع سنگرنگه دار انتقاد از برجام 
بود. در آســتانه انتخابات ۱۴۰۰، اکثریت اصولگرایان، 
فیتیله حملــه به برجــام را پایین کشــیده بودند و 
گزینه های اصولگرایان در انتخابات ریاست جمهوری، 
ضمن تأکید بر تعهدشــان به برجام، عملکرد دولت 
درباره این توافق هســته ای را به جــای خود توافق 
هدف انتقاد قــرار داده بودند امــا جلیلی در همان 
مناظره ها نیز دست از انتقاد از توافق هسته ای ایران 
و ۱+۵ و نیز از ادعاها درباره لزوم پذیرش اف ای تی اف 
ازســوی ایران برنداشت. باقری کنی حالا از کنار او به 

کنار دست امیرعبداللهیان رفته است.
 مخالف قدیمی و جدی برجام

باقری کنــی، البتــه و به خصوص در ســال های 
اخیــر، درمقایســه با دیگرانی که هم نــگاه او بودند، 
کم ســروصداتر بوده و کمتر بــه موضع گیری صریح 
و ابــراز نظر دربــاره اتفاقات پرداخته اســت اما در 
موقعیت های بســیاری انتقادات خود را به برجام و 
مخالفتش با توافق هســته ای را مطرح کرده است. 
او کــه در آغــاز دولت روحانــی به ســرعت از تیم 
هســته ای کنار رفت، نقدهایش دربــاره برجام را در 
شبکه افق سیما و وب ســایت مدرسه کالک وابسته 
به بسیج دانشجویی و مرکز رشد دانشگاه امام صادق 
منتشــر کرد و مقدمه ای هم بر نسخه فارسی کتاب 
خاطرات وندی شــرمن، مذاکره کننده تیم هســته ای 
نوشــت. او همچنین پس از توافق ژنو در ســال ۹۳ 
که پیش درآمــد توافق برجام بود در مجلس حضور 
یافت و محتوای مذاکــرات و توافقات را نقد کرد. او 
در یک گفت وگوی تلویزیونــی پس از خروج ترامپ 
از برجام با فهرســت کردن امتیازاتی که در برجام از 
دید او به قیمت تضعیف برنامه هســته ای ایران به 
طرف مقابل داده شده بود، گفت: «خارج از چارچوب 
معاهده ان پی تی، خارج از چارچوب پادمان، خارج از 
چارچوب پروتکل الحاقی، در برجام ۵۷ دریچه برای 
دسترسی بیگانگان به مراکز حساس و امنیتی مان باز 
کردیم... چرا می گویم مراکز حساس و امنیتی؟ چون 
میــدان ولیعصر را که همه می تواننــد بروند ببینند. 
آن پشــت را کســی نمی تواند ببیند و اجازه برجام را 
می خواهد». او ادامــه داد: «آمریکایی ها معطل این 
بودنــد که آیا اگر ما از برجام برویم بیرون و تحریم ها 
برگردنــد، آنها را کــه از ایران گرفتیم و تمام شــده 
اســت، آیا ایران پای این می ایســتد یا نمی ایستد. این 
مدتی که ترامپ صبر کرد حــدود ۱۴، ۱۵ ماه از آغاز 
ریاســت جمهوری اش تا زمان ۱۸ اردیبهشت ۹۷ که 
از برجام خارج شد، این ها دنبال این بودند که تحلیل 
کنند و برآورد کنند که ایران چکار می کند. اگر ایران از 
برجام خارج می شود که خب فکری کنند. اگر خارج 
نمی شود که [فکر کردند] ما برای چه بیاییم بیخودی 
مابازا بدهیم. بحث الان ترامپ با اوباما هم این است. 
می گوید همه چیزهایی را که تو از ایران گرفته بودی، 
من هم گرفته ام. فقــط آن موقع تو به ایران امتیازی 
می دادی که مــن آن امتیاز را هم نمی دهم». روایت 
باقری کنی از وضعیت، درست باشد یا غلط، توصیف 
وضعیتی اســت که کم وبیش هنوز هم برقرار است 
و دولــت پس از ترامپ، یعنی دولــت جو بایدن نیز 
همچنان شرایط را در همان حالت نگاه داشته است 

تا تکلیف احیای برجام مشخص شود.
او در مهرماه ۱۳۹۷ نیز به تکذیب یکی از ادعاهای 
اصلی حامیان برجــام در دولت روحانی پرداخت و 
در گفت وگویی با دیدارنیوز گفت: «به نظر من برجام 
تصمیم نظام نبود. فهم خودم را می گویم، اگر منظور 
از نظام رهبری است، به نظر من حضرت آقا در طول 
دوره مذاکرات کــه از روی کارآمدن دولت یازدهم تا 
زمانی که توافق حاصل شــد یعنی ۲۳ تیر سال ۹۴، 
حضرت آقا یک ســری خطوط قرمز، خطوط اساسی، 
حد و مرز بــرای مذاکرات تعیین کردند. بســیاری از 
اینها رعایت نشــد. آقا فرمودند از حقوق ملت ایران 
و به ویژه حقوق هســته ای حتی یــک قدم هم نباید 
عقب نشــینی کنیــد، درصورتی کــه ۱۰۰ مــورد حق 
هســته ای ملت ایران در برجام ضایع شده است... . 
ممکن است بیشتر هم باشد، حداقل ۱۰۰ مورد است. 
بعضی از آنها ابدی اســت، یعنی بدون سقف زمانی 
اســت». او حتی به گفت وگوهایی که پیش از دولت 
روحانی در عمان انجام شد نیز نقدهایی وارد می داند 
و البتــه در این نقد جلیلی، دبیر وقت شــورای عالی 
امنیت ملی را هم نظر خود می کند: «دبیرخانه چنین 
نگاهی نداشت که در این مسیر با آمریکایی ها مذاکره 
کنیم و این برآورد را ما نداشــتیم که این راه می تواند 
برای کشــور منفعت داشته باشــد». او با این نگاه ها 
حالا به جای کسی نشسته است که از مذاکرات امضا 

تا مذاکرات احیای برجام پای این توافق بود.

مدارس ایران ۵۳ هفته تعطیل بود
ایسنا: در یک سال ونیم اخیر که ویروس کرونا دنیا  �

را با یک پاندمی بزرگ روبه رو کرده اســت، نظام های 
تعلیــم و تربیــت کشــورها دوره هــای کوتاه مدت و 
بلندمدت را برای تعطیلــی مدارس انتخاب کردند و 
آموزش از طریق فضای مجازی را در دســتور کار قرار 
دادند. رضا کلانتری، سرپرســت پژوهشکده آموزش 
و پرورش روستایی، عشــایری و چندزبانه پژوهشگاه 
مطالعات آمــوزش و پرورش در گفت وگو با ایســنا، 
با اشــاره به شــواهد پژوهشی و مســتندات جهانی 
دربــاره مشــکلات تــداوم تعطیلی مــدارس اظهار 
کرد: نهادهای بین المللی مانند یونیســف و یونسکو 
همواره مخاطــرات دوربودن کودکان از مدرســه را 
هشــدار می دهند و نسبت به آن حساس هستند. وی 
افزود: طبق گزارش یونسکو در مارس ۲۰۲۱ به علت 
کووید۱۹ مدارسِ بیش از ۱۶۸ میلیون دانش آموز در 
سراسر جهان به مدت یک سال کامل تعطیل شده اند 
و در این میان توانایی کودکان در خواندن، نوشــتن و 
ریاضــی پایه که به عنوان مهارت هــای ضروری برای 
رســیدن به توانمندی آینده کودکان اســت، به شدت 
آسیب دیده است. سرپرســت پژوهشکده آموزش و 
پرورش روســتایی، عشــایری و چندزبانه پژوهشگاه 
مطالعات آموزش و پرورش با بیان اینکه بیش از صد 
میلیون دانش آموز حتی به پایین ترین سطح یادگیری 
در مهارت خواندن که معادل با ســاده ترین انتظارات 
یادگیری در پایه تحصیلی اســت، نرســیده اند، اظهار 
کرد: آمار کودکان خارج از مدرســه و تارکان تحصیل 
در حال افزایش اســت. البته اینها تنها بخشی از بُعد 
یادگیری مهارت های شناختی را شامل می شود و تأثیر 
عدم حضور دانش آموزان در مدرسه پیامدها و ابعاد 
مختلفــی دارد. کلانتری ادامه داد: وضعیت آموزش 
در کشــور ما هم راستای ســایر بخش ها و کشورها از 
این همه گیری جهانی به شدت تأثیر پذیرفته و روندها 
و نتایج پژوهش ها نشــان می دهــد فقط ۳۵ درصد 
دانش آمــوزان کشــور در دوره کرونــا در کلاس های 
آموزش مجازی حضور کافی داشته اند. ضمن اینکه 
۳۳ درصد دانش آموزان کمتر از پنج ساعت در هفته 
در کلاس های مجازی شــرکت کرده اند. دسترســی 
دانش آمــوزان به ابزار دیجیتال و اینترنت آســان نیز 
حدود ۶۰ درصد بوده است و از هر چهار دانش آموز، 
ســه نفر معتقدند آموزش های از راه دور نتوانســته 
اســت خلأ آموزش حضوری را به طور کامل جبران 
کند. سرپرست پژوهشکده آموزش و پرورش روستایی، 
عشــایری و چندزبانه پژوهشگاه مطالعات آموزش و 
پرورش همچنین با اشاره به میزان تعطیلی مدارس 
در کشــورهای مختلف گفت: طبــق آماری که هفته 
اخیر در ســایت یونسکو انتشار یافت، متأسفانه کشور 
ما جزء کشورهایی است که بیشترین تعطیلی مدارس 
را در زمان همه گیری کرونا داشــتند. اگر مقایســه ای 
داشــته باشــیم، میزان عدم حضور دانش آموزان در 
مدارس ایران که ۵۳ هفته اســت، مشابه کشورهای 
آمریکای جنوبی و برخی کشــورهای آســیایی است. 
در حالی که بسیاری از کشــورهای اروپایی، آمریکای 
شــمالی و آســیایی وضعیت خیلی بهتری دارند. به 
عنوان مثال عموما کشــورهای اروپایــی کمتر از ۳۰ 
هفته تعطیلی داشــته اند و حتی مدارس کشورهایی 
مانند روسیه، سوئد، فرانسه و اسپانیا حدود ۱۵ هفته 
تعطیل بوده اند. وی افزود: از کشــورهای هم جوار ما 
ترکیه، عراق و عربســتان و حتی کشــورهای آسیای 
میانه مانند ازبکســتان، تاجیکســتان، قرقیزســتان و 
ترکمنستان، تعطیلات بسیار کمتری نسبت به کشور ما 
داشتند. البته کشور مالزی با وجود ۴۸ هفته تعطیلی 
مدارس به لطف آموزش مجازی پیشــرفته وضعیت 
بهتری را تجربه کرده است. کشورهایی مانند چین با 
۲۷ هفته، مصــر ۱۹ هفته و ژاپن با ۱۱ هفته تعطیلی 
توانســته اند حق حضور دانش آموزان در مدرســه را 

بهتر فراهم کنند.

امکان ثبت درخواست مجوز تردد
در سامانه

شرق: بر اساس شــرایط و قوانیــن اعلام شده ثبت  �
درخواست مجوز تردد در ســامانه فرمانداری تهران 
فقط از ســاعت ۷ تا ۱۱ صبح امکان پذیر اســت. برای 
صدور مجوز تردد در ســامانه فرمانداری تهران باید 
به شــرایط و قوانین آن توجه کرد. ثبت درخواســت 
از طریق ســامانه فقط از ســاعت ۷ تــا ۱۱ صبح باز 
اســت و در هر ماه فقط یک بار می توانید در ســامانه 
درخواست دهید و بیشتر از آن رسیدگی نخواهد شد. 
تصویر تمامی مدارک ارســالی باید بــا فرمت .jpg و 
حجم آن حداکثر ۵۱۲ کیلو بایت باشــد و در صورتی 
که تصویر مدارک با گوشی تلفن همراه عکس برداری 
می شود باید کیفیت لازم برای مشاهده را داشته باشد. 
در صورت ناخوانابودن درخواست تأیید نخواهد شد. 
همچنین آن دســته از افرادی کــه محل کار یا محل 
اســکان آنها در دو شهرســتان مختلف است، جهت 
اخذ برگه تردد باید مدارک زیر را بارگذاری کنند. تصویر 
کارت شناســایی وســیله نقلیه یا برگ ســبز خودرو، 
تصویر سند مالکیت منزل یا اجاره نامه، تصویر گواهی 
محــل کار (مثل صفحــه اول دفترچــه بیمه، کارت 
شناســایی محل کار یا معرفی نامه با مهر محل کار) 
و تصویــر یکی از قبوض آب، برق یا گاز. افرادی که به 
دلایل پزشــکی و درمانی باید در موعد مقرر به مراکز 
درمانی مراجعه کنند، نیــز باید مدارکی چون تصویر 
کارت شناســایی وســیله نقلیه یا برگ ســبز خودرو، 
تصویر یکی از قبوض آب، برق یا گاز و مدارک پزشکی 
و درمانی دال بر الزام حضور بیمار در این شــهر را در 

سامانه بارگذاری کنند.

شــرق: دکتــر محمدرضا شانه ســاز درخصوص دلیل افزایش ســرعت 
واردات واکســن و تزریق آن گفت: «با دســتور ویــژه رئیس جمهور برای 
تأمین واکســن، چندین جلسه کمیته واکسن در طول هفته توسط معاون 
اول رئیس جمهــور برای تأمین واکســن با حضور رئیــس بانک مرکزی، 
وزارت خارجه، رئیس ســازمان برنامه وبودجــه و رئیس جمعیت هلال 
احمر با بخش هایی که می توانند امر واردات و واکسیناســیون را تسهیل 
کنند، تشــکیل و موجب شــد تا واردات واکسن تســهیل شده و سرعت 
پیدا کند. در این جلســات رفع موانع موجود در واردات واکســن پیگیری 
می شــود و از مهم ترین دلایل سرعت گرفتن واکسیناسیون و واردات رفع 
موانع در این جلسات اســت». او با اشاره به سرعت گرفتن مراحل تولید 
واکســن شــرکت های داخلی اظهار کرد: «تولیدکننــدگان داخلی نیز با 
اخــذ مجوزهای لازم به جرگه تولیــد می پیوندند که نویدبخش روزهای 
امیدوارکننده ای برای مهار انتشار کرونا با واکسن های تولید داخل است. 
وزارت بهداشــت از ابتدا برای تأمین واکســن در هر دو محور واردات و 
تولیــد ورود کــرده بــود و هیچ فرصتی را بــرای تأمین هرچه ســریع تر 
واکسن از دست نداده اســت». او همچنین با تکذیب خبرهایی مبنی  بر 
پیش فروش واکســن های داخلی و تغییر سیاست های وزارت بهداشت 

گفت: «خبرهای منتشرشــده درباره پیش خرید واکســن از شــرکت های 
داخلی تولیدکننده واکسن به هیچ عنوان صحت ندارد، پیش خرید حتی 
به شــکل ری۹-ی انجام نشده و این اخبار کذب، مورد تأیید سازمان غذا 
و دارو نیست». همچنین وزیر بهداشت از افزایش حجم ورود واکسن در 
کنار تأمین واکســن های داخلی کرونا خبــر داد و گفت: «این هفته ایران 
رکورد تزریق هفتگی واکســن کرونا را در جهان خواهد شکست». بهرام 
عین اللهی اظهار کرد: «هم اکنون رکورد تزریق هفتگی واکسن در اختیار 
آلمان با تزریق پنج میلیون دوز در یک هفته است که این هفته این رکورد 
را می شــکنیم. اگر تولید داخل ما کافی بود واکســن وارد نمی کردیم اما 
چون شروع کار اســت و حجم زیادی واکسن احتیاج داریم، به طوری که 
۶۰ میلیون جمعیت باید واکســینه شــوند و اگر ضرب در دو شــود، ۱۲۰ 
میلیون دوز و اگر بچه ها هم بخواهند واکســینه شــوند ۱۴۰ میلیون دوز 
واکســن احتیاج داریم؛ بنابراین برای ما زمان خیلی مهم اســت؛ چراکه 
اگر امروز واکســن بزنیم بهتر از فردا اســت». وزیر بهداشــت با اشاره به 
تلاش ها برای تأمین واکســن کرونای مورد نیاز مــردم، گفت: «در دولت 
جدید مجوز تولید داخلی پنج واکســن کرونا سیناژن، رازی، پاستور، فخرا 
و برکت داده شــده اســت». عین اللهی با اشــاره به صــدور مجوزهای 

اضطراری برای اســتفاده از واکســن های داخلی کرونا، گفت: «در بحث 
مجوزهای اضطراری به تولیدات داخلی باید به این مســئله اشــاره کرد 
کــه تا قبل از دولت جدید تنها «واکســن برکت» مجــور تولید و مصرف 
داخلی داشــت اما امروز ما شــاهد هســتیم که مراکز دیگر ما از جمله 
سیناژن، رازی، پاستور و فخرا مجوز تولید داخلی دریافت کردند و همین 
موضوع باعث می شود که کشورهای دیگر از این فرصت استفاده کنند و 
بیشتر راغب ورود واکسن به کشور ما باشند. همان طورکه قبلا قول داده 
شده تا پایان شــهریور ۵۰ میلیون دوز وارد می شود و در مهر ۴۰ میلیون 
دوز دیگــر وارد می کنیم البته این میزان واردات علاوه بر تولیدات داخلی 
است و ما سعی می کنیم که همه مردم واکسن را دریافت کنند». گفتنی 
اســت بنابر اعلام وزارت بهداشت متأسفانه بنا بر آخرین گزارش ها ۴۵۲ 
بیمار کووید۱۹ در کشور جان خود را به  دلیل این بیماری از دست دادند. 
براساس معیارهای قطعی تشــخیصی، ۱۹ هزار و ۷۳۱ بیمار جدید مبتلا 
به کووید۱۹ در کشــور شناسایی شد که ســه هزار و ۱۶ نفر از آنها بستری 
شــدند. مجموع جان باختگان این بیماری به ۱۱۵ هزار و ۶۱۹ نفر رســید. 
در حال حاضر ۱۶۸ شــهر کشور در وضعیت قرمز، ۲۰۹ شهر در وضعیت 

نارنجی و ۷۱ شهر در وضعیت زرد قرار دارد.

احســان گل محمدی: نام مینو محرز بعد از واردات 
واکســن روسی بیش از پیش بر ســر زبان ها افتاد. او 
واردات واکســن اسپوتنیک به ایران را از «شانس بد 

مردم ایران» دانست.
اظهارنظری که با واکنش تند کیانوش جهانپور، 
سخنگوی ســازمان غذا و دارو مواجه شد؛ جهانپور 
محرز را فاقد شأنیت برای ارزیابی واکسن ها دانست 
و به او متذکر شد: «مرجع تأیید واکسن، سازمان غذا 

و دارو است».
البته محرز ایــن واکنش جهانپــور را بی جواب 
نگذاشــت و در پاســخ به او گفــت: «از چه زمانی 
سازمان غذا و داروی کشــور جزء منابع بین المللی 
شــده ؟ ســازمان غذا و داروی ایران زمانی می تواند 
دارو و واکســنی را تأیید کند کــه پیش از آن دارو یا 
واکســن، مورد تأیید ســازمان بهداشت جهانی قرار 

گرفته باشد».
سؤال اینجاست او که مخالف واکسن اسپوتنیک 
بود، چرا برای واکســن برکت  تبلیغات می کند؟ آیا 
این استاندارد دوگانه نیست که برای واکسنی مجوز 
ســازمان جهانی بهداشــت بخواهیم اما واکســن 
دیگــری را بدون انتشــار حتــی یک بــرگ از نتایج 

مطالعات معتبر و مؤثر معرفی کنیم؟
مینو محرز، مســئول کارآزمایی بالینی واکســن 
کرونای ایرانی برکت، دراین باره به «شرق» می گوید: 
«واکسن وارداتی حتما باید مجوز سازمان بهداشت 
جهانی را داشته باشــد، هنوز اسپوتنیک این مجوز 
را نــدارد و ما چه می دانیم که چه ســاخته اند! اما 
واکســن برکت زیر نظر من ســاخته شــده اســت. 
اظهارات آن دوران من با حساب و کتاب بود، وقتی 
واکســنی از کشــور دیگر وارد می شــود، حتما باید 
مجوز ســازمان جهانی بهداشــت را داشته باشد و 
ایــن مجوز برای واردات لازم اســت. همان طور که 
مجوز اضطراری برکت تنها برای داخل اســت و اگر 
قرار باشــد به کشــور دیگری صادر شود، حتما باید 
مجوز ســازمان جهانی بهداشت را داشته باشد؛ اما 
اسپوتینک را بدون مجوز سازمان جهانی بهداشت و 
تنها با مجوزهای داخلی صادر می کنند. من از ابتدا 

مخالف این موضوع بودم».
قرار بود ۲۰ میلیون دوز واکســن برکت را تا پایان 
تیرمــاه و ۵۰ میلیون دوز را تا پایان شــهریور تولید 
کنند. مسئول کارآزمایی بالینی واکسن کرونای ایرانی 
برکت در واکنش به وعده محقق نشده فوق، با بیان 
اینکه «در اوج تحریم ها برکت واکســن تولید کرد»، 

عنوان می کند: «برای تهیه یکی از ماده های واکسن، 
نیاز بود تا تحریم ها دور زده شود و تا مسیر دورزدن 
تحریم ها انجام شــد، زمان برد و تولید واکســن به 
تأخیر افتــاد. آمریکا متوجه نیاز ایــران به این ماده 
شــده بود و به همین دلیل آن را در مبدأ نگه داشته 
بود، اما هم اکنون همه مشکلات حل شده و اوضاع 
روبه راه شــده اســت». محرز درباره اینکه ظرفیت 
شــرکت برکت برای تولید واکســن چند دوز در ماه 
اســت، بیان می کند: «یک خط کارخانه بزرگ برکت 
راه اندازی شــده اســت، اگر این کارخانه به  صورت 
کامل راه اندازی شود و مواد اولیه در دسترس باشد، 
امــکان تولید چنــد میلیونی واکســن در ماه وجود 
دارد. جهان با مشکل مواد اولیه برای تولید واکسن 
مواجه شــده و این مختص ایران نیســت، به عنوان 
نمونــه کارخانه های محــدودی در اروپا هســتند 
کــه ماده آلبومین را تولیــد می کنند، برای تولید این 
واکســن باید این مــاده حتما موجود باشــد. وقتی 
بــرای خرید مواد اولیه به ایــن کارخانه ها مراجعه 
می شود آنها به عنوان نمونه می گویند شرکت فایزر 
۵۰۰ تن سفارش داده است و تا تولید و تحویل مواد 
مورد نیاز فایزر انجام نشــود، امــکان تحویل مواد 
اولیه به شــرکت ایرانی وجود ندارد. مشکل کمبود 
مواد اولیه تنها مختص برکت و شــرکت های ایرانی 
نیست و شــرکت های واکسن سازی دیگر کشورهای 
دنیا هم با این مشــکل دست به گریبان هستند». این 
جملات در حالی توســط محرز مطرح می شود که 
اصغر عبدلی، فناور واکسن کوو ایران برکت، پیش تر 

تأکید کرده بود مواد اولیه مورد نیاز برای تولید صد 
میلیون دوز واکسن تهیه شده است.

او با واکنــش به این ادعا که وعــده ۵۰ میلیونی 
واکسن موجب شد مســئولان واکسن به اندازه کافی 
وارد نکنند، گفت: «اینکه گفته می شود چون مسئولان 
برکت قــول تولید میلیونی واکســن را دادند، وزارت 
بهداشــت واکســن وارد نکرد، حرف درستی نیست، 
مسئولان وزارت بهداشــت نباید از همان ابتدا، روی 
واکسن تولید داخل حساب باز می کردند و باید فکری 
برای واردات بیشتر واکسن می کردند. علاوه بر این در 
آن زمان، همه کشــورها درخواست واکسن داشتند و 
واکسن به این اندازه نبود، برای همین واردات واکسن 
به تأخیر افتاد و تا بخواهند برای واردات واکسن های 

دیگر رایزنی کنند، زمان طولانی شد».
او همچنین در پاســخ به این پرســش که برخی 
معتقدنــد واکســن برکت بــر ســویه های مختلف 
ویــروس کرونا آن طور کــه باید مؤثر نبــوده، آیا او 
این ادعا را قبــول دارد نیز می گوید: «مطالب زیادی 
درباره اثرگذاری واکســن برکــت در فضای مجازی 
مطرح می شــود که به نظر من در انتشــار و بازنشر 
ایــن مطالــب دســت هایی در کار اســت. اکثر این 
مطالب حقیقــت ندارد و صرفا باعث ســردرگمی 
مردم می شــود. واکســن برکت تاکنون اثربخشــی 
بســیار خوبی داشته و کارآزمایی و مطالعات بالینی 
این واکسن با استانداردهای بین المللی انجام شده 
اســت و مردم بدانند که این واکسن مورد تأیید من 

است».

او همچنین با اشــاره به اینکه عده ای می گویند 
محرز با توجه به این ســابقه علمی نباید اعتبارش 
را خرج واکسن برکت می کرد نیز گفت: «من شرکت 
برکت را انتخاب نکردم، آنها پیشــنهاد دادند و من 
هــم پذیرفتم کــه در بحث مطالعاتی این واکســن 
حضور داشته باشــم. اگر زمان به عقب بازگردد باز 
هم صد درصد این پیشنهاد را با خیال راحت خواهم 
پذیرفت. پیش از این واکسن ســازی در ایران متوقف 
شده بود و از اینکه این صنعت دوباره در ایران آغاز 
به کار کرد، بســیار خوشحال شدم اما گویا عده ای از 

این موضوع ناراضی هستند».
او در پاســخ بــه ایــن ســؤال که اگر شــرکت 
برکت تجربه ســاخت واکســن ندارد بهتــر بود این 
ســرمایه گذاری در شرکت هایی مانند پاستور و رازی 
صورت می گرفت گفت: «واکسن سازی تنور نانوایی 
نیســت که خمیــر را در آن قرار دهیــد و نان پخته 
شــود، نیاز به تخصص و تجهیزات ویژه دارد. علاوه 
بر حضور جوانانی با رشــته مرتبط با واکسن سازی، 
افــرادی در گروه واکســن برکت حضــور دارند که 
ســال ها تجربه واکسن ســازی دارند و همین جوری 
واکسن ســازی در برکت شــروع نشــد، همه افراد 
حاضــر در ایــن مجموعــه متخصــص هســتند، 
تجهیزات اســتانداردی در این کارخانه نصب شده 
است. از اینکه در رازی و پاستور هم مجددا ساخت 
واکسن از سرگرفته شود، به شدت استقبال می کنیم 
و باعث مســرت است اما مؤسســه رازی به  خاطر 
دســتگاه های قدیمی امکان تولید واکســن را ندارد 
اما شرکت برکت می تواند در حجم بالا واکسن های 

بیماری های مختلف را تولید کند».
محــرز می افزاید: «برای من مهم نیســت که در 
کدام شــرکت واکسن ساخته شــود، مهم این است 
که در ایران واکســن ساخته شــود، اما شاید عده ای 
مخالف این موضوع باشــند و علاقه نداشته باشند 

که ایران دوباره واکسن سازی را آغاز کند».
او در خاتمه خاطرنشان کرد: «پارسال زمانی که 
در کشور با کمبود واکســن آنفلوانزا مواجه شدیم، 
مســئولان به ترکیه مراجعه کردند تا مقدار بیشتری 
از این واکســن را وارد کشــور کنند، امــا نمایندگی 
شرکت فروشــنده این واکسن به مسئولان گفت که 
شــما لیاقت بیشتر از آن مقداری را که به شما داده 
شده است، ندارید و به شــما واکسن نمی فروشیم، 
این بــرای شــما به عنوان یــک ایرانــی برخورنده 

نیست؟».

نیلوفر حامــدی: یک روز پس از انتشــار گزارش روزنامه «شــرق» با عنوان 
«حقوق سلب شده آنها که بهشت زیر پایشان است» وزارت آموزش وپرورش 
اعــلام کرد که چنیــن قانونی وجود ندارد. این گزارش بــار دیگر توجهات را 
به سمت مطالباتی برد که سال هاســت از سوی فعالان حقوق زنان مطرح 
می شود، اما گوشی بدهکار آن نیســت. این مطالبات به ویژه در شرایطی که 
ســوی دیگر ماجرا کودکان را مورد توجه خود قرار می دهد، بیش از همیشه 

حساسیت زا شده و می تواند آسیب های اجتماعی متعددی را ایجاد کند.
مدیرکل ارزیابی عملکرد و پاسخ گویی به شکایات وزارت آموزش وپرورش 
نخســتین فــردی بود کــه اظهارنظــر رســمی اش در این باره مطرح شــد. 
محمدحســین کفراشی در این باره گفت: هیچ ممنوعیتی برای گرفتن کارنامه 
از سوی مادر نداریم و همواره اعلام کرده ایم «اولیای دانش آموز» که شامل 
پدر و مادر و همچنین قیم قانونی هستند، می توانند مدارک تحصیلی اعم از 

کارنامه و پرونده تحصیلی دانش آموز را دریافت کنند.
او در ادامــه عنوان کــرد: «در صورتی پــدر یا مــادر نمی توانند مدارک 
تحصیلی را از مدرسه بگیرند که جدا شده باشند و دادگاه حضانت را به یک 
نفر از آنها داده باشــد. برای مثال ممکن است از لحاظ قانونی پدر حضانت 
را گرفته باشــد و به مدرســه اعلام کند که پرونده و مدارک را فقط به خودم 
بدهیــد. اگر پدر و مــادر با هم زندگی می کنند و اختلافــی با یکدیگر ندارند، 
منعی تاکنون وجود نداشــته و نــدارد. اگر موردی اتفاق افتاده در ســامانه 

شکایات ثبت کنند، ما پیگیری و برخورد می کنیم».
این در حالی اســت که در عمل و در مــدارس اتفاقات دیگری در جریان 
اســت. به جز مادرانی که در گزارش اولیه «شــرق» به این موضوع اشــاره 
کردند، تصویری از پیام یکی از این مدارس به دســت «شــرق» رســیده که 
می گویــد طبق دســتورالعمل وزارت آموزش وپرورش، پرونــده تنها به پدر 

دانش آموز یا ولی قانونی او تحویل داده می شــود. اگر امروز دوباره به کانال 
این مدرسه سر بزنید، خواهید دید که یک جمله دیگر به این اطلاعیه اضافه 
شده و نوشته شده اســت: «در غیر این صورت شخص دانش آموز به همراه 
مادر می تواند پرونده تحصیلی خود را از مدرسه تحویل بگیرد». اضافه شدن 
این جمله خود نکته درخور  توجه و تأییدی است بر اظهارات یکی از مادران 
که در گزارش قبلی «شرق» گفته بود که پرونده تحصیلی و کارنامه پسرم را 

به خودش تحویل می دهند، اما به من که مادرش هستم نمی دهند.
تجربه خانواده ها از یک  ســو و واکنش آموزش وپرورش از ســوی دیگر، 
یــادآور بخش نامه ها و قوانین نانوشــته ای اســت که از قضا بســیار هم در 
ایران مســبوق به سابقه اســت. محمدرضا نیک نژاد، معلم و فعال صنفی 
این رشــته، با اشــاره به تجربه کاری خودش در مدرسه به «شرق» می گوید: 
«همان روز که خبر را خواندم، در گروهی از معلمان شنیدم که از این ماجرا 
ابراز گلایــه می کردند. یکی از همکاران خود من گفت که با همین مشــکل 
مواجه شــده بود. وقتی رفته بود پرونده دخترش را بگیرد به او گفته بودند 
پرونده را به مادر تحویل نمی دهیم که اتفاقا همکارم به شــدت برآشــفت و 
گفت کــه خودش دخترش را ثبت نام کرده و حالا چــرا نمی تواند پرونده را 
تحویل بگیرد. همکار دیگری هم داشــتیم که از همســرش جدا شده بود و 
او هم می گفت مشــکلات زیادی در این باره داشته و هرجا که می رفته، از او 
می خواستند برگه حضانت را نشان دهد. ضمن اینکه این مسئله را باید فراتر 

از آموزش وپرورش بدانیم. 
حــال آنکه همــه می دانیم کــه در ایران اتفاقــا در عمــوم خانواده ها 
کار آموزشــی و تحصیلــی بچه هــا بــا مادر اســت. مــوارد زیادی شــکل 
قانــون و بخش نامــه هم نمی گیرند؛ امــا به مدارس ابلاغ می شــوند. حالا 
آموزش وپرورش می گوید چنین قانونی ندارد؛ اما ما می دانیم که در بسیاری 

از موارد این اتفاقات به شکل قوانین نانوشته بروز می کند».
«شــرق» در گزارش اولیه ســراغ یک خانه امن هــم رفته بود، چرا که 
مــوارد این چنینی در زندگی هایی که پدر و مادر دچار اختلاف باشــند، به 
شــکل برجســته تری بروز می کند؛ اما برای پیگیری مجدد، ما ســراغ یک 
خانه امن دیگر رفتیم. «ســحر گوران» مدیر خانه امن شهر سنندج است. 
او می گویــد کــه همین چند روز پیــش پس از ماه ها دوندگی توانســتند 
مشکل ثبت نام دانش آموزی را حل کنند که دقیقا همین مشکل را داشت: 
«چند ماه پیش یک مادر و ســه فرزندش از شهرســتان کامیاران به خانه 
امن ما آمدند. مشــکل این بــود که یکی از دخترها کلاس هشــتم بود و 
می خواستند حالا که به سنندج آمده اند، در مدرسه جدید ثبت نام کند؛ اما 
مدرســه قبلی پرونده را تحویل نمی داد. پس از ماه ها رفت و آمد بالاخره 
توانســتیم از دادســتانی حکم بگیریم که مادر بتواند پرونده دخترش را 
بگیرد و برای ســال جدید دخترش را در مدرســه جدید ثبت نام کند؛ اما 
برای همه ما عجیب بود که چرا پرونده را در شرایط یکسان به پدر تحویل 

می دادند، اما به مادر نه».
امــا درنهایت اتفاق خوب آنکــه وزارت آموزش وپرورش بــه  دنبال این 
گزارش پیگیر ماجرا شــد تا با مدارســی که چنین رفتاری داشــتند، برخورد 
شود. زهرا علی اکبری، مسئول کارگروه رســانه آموزش وپرورش، با خبرنگار 
«شــرق» تماس گرفت و قول داد کــه این موضوع پیگیری شــود. پیرو این 
تماس، قرار شده مدارسی که ممنوعیتی برای تحویل دادن پرونده و کارنامه 
و مدارک بــرای مادران قرار داده اند، معرفی شــده و علــت این ممنوعیت 
مشخصا از سوی آموزش وپرورش بررســی شود. از سوی دیگر، مادرانی که 
چنین تجربه ای داشتند هم می توانند شکایت خود را از مدارس به اداره کل 

ارزیابی عملکرد و پاسخ گویی به شکایات این وزارتخانه ثبت کنند.

ادعاى پیش خرید واکسن از شرکت هاى داخلى تکذیب شد

مسئول کارآزمایی بالینی واکسن کرونای کوو ایران برکت:

تحریم، ساخت واکسن ایرانی را به تأخیر انداخت

قول وزارتخانه برای پیگیری گزارش «شرق» درباره حقوق سلب شده مادران:
مدارسى که پرونده را تحویل مادران ندهند، منتظر پیگیرى آموزش وپرورش باشند
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